

UNOFFICIAL TRANSLATION

DECREE
CABINET OF MINISTERS OF THE REPUBLIC OF UZBEKISTANON IMPROVEMENT OF THE ORDER OF ADMISSION AND TRAINING OF FOREIGN
CITIZENS IN EDUCATIONAL INSTITUTIONS OF THE REPUBLIC OF UZBEKISTAN

In order to improve the system of admission and training of foreign citizens in educational institutions of the Republic of Uzbekistan, as well as the implementation of international treaties of the Republic of Uzbekistan in the field of education and science, the Cabinet of Ministers decides:

1. Determine that:

admission of foreign citizens to educational institutions of the Republic of Uzbekistan is carried out on the basis of international treaties of the Republic of Uzbekistan, as well as collective and individual agreements and contracts (including with foreign citizens who arrived in the republic on valid visas, regardless of the purpose of their arrival), which undergo a preliminary examination and registration in the manner established by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education and the Ministry of Public Education of the Republic of Uzbekistan;

organization, educational and methodological guidance and coordination of all work on the admission and training of foreign citizens is carried out in general education schools by the Ministry of Public Education of the Republic of Uzbekistan, in other educational institutions - by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education of the Republic of Uzbekistan;

See previous edition.

foreign citizens are admitted to educational institutions of the Republic of Uzbekistan on a paid-contract basis and in the manner established for citizens of the Republic of Uzbekistan, unless otherwise provided by legislation or international treaties of the Republic of Uzbekistan.

(paragraph four of paragraph 1 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated June 2, 2017 No. 347 - SZ RU, 2017, No. 23, Art. 472)

2. Approve the Regulations on the procedure for the admission and training of foreign citizens in educational institutions of the Republic of Uzbekistan in accordance with the annex.

3. The Ministry of Higher and Secondary Specialized Education, in agreement with the Ministry of Finance of the Republic of Uzbekistan and other ministries and departments that have educational institutions, within a week, submit for approval by the State Commission for Admission to Educational Institutions of the Republic of Uzbekistan the amount and procedure for paying for the education of foreign citizens in educational institutions. institutions of the Republic of Uzbekistan, providing for the 2008/2009 academic year the amount of tuition fees in higher educational institutions for foreign citizens from 2 thousand to 4 thousand US dollars, taking into account the real costs of education.

4. To the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education, the Ministry of Public Education of the Republic of Uzbekistan together with the relevant ministries and departments:

within ten days, make the necessary changes and additions to standard agreements (contracts) for the training of foreign citizens in educational institutions of the Republic of Uzbekistan;

establish permanent control over the work at the proper level of language centers for foreign citizens.

5. Recognize as invalid the Decree of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated May 24, 1994 No. 266 "On the training of foreign citizens in the Republic of Uzbekistan".

6. The Ministry of Higher and Secondary Specialized Education, together with the Ministry of Justice of the Republic of Uzbekistan and other interested ministries and departments, within a month, submit proposals to the Cabinet of Ministers on changes and additions to the legislation arising from this resolution.

7. To impose control over the execution of this resolution on the Deputy Prime Minister of the Republic of Uzbekistan R.S. Kasymov.

Prime Minister of the Republic of Uzbekistan Sh. MIRZIYAEV

Tashkent,
August 4, 2008
No. 169

APPENDIX

to the Resolution of the Cabinet of Ministers of August 4, 2008 No. 169

POSITION on the procedure for admission and training of foreign citizens in educational institutions of the Republic of Uzbekistan

I. General provisions

1. This Regulation determines the procedure for the admission and training of foreign citizens in educational institutions of the Republic of Uzbekistan.

2. Admission and training of foreign citizens in educational institutions of the Republic of Uzbekistan is carried out in accordance with the Law "On Education", other acts of legislation and this Regulation.



Comment by LexUz

Paragraph 2 was amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated April 4, 2022 No. 153. See. text in Uzbek.

3. Education of foreign citizens is carried out in educational institutions determined by the Ministry of Public Education of the Republic of Uzbekistan - in terms of general education schools, the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education of the Republic of Uzbekistan - in terms of other educational institutions.

4. Education of foreign citizens in educational institutions of the Republic of Uzbekistan is conducted in the languages provided for by the educational programs of the relevant educational institutions.

5. Organization, educational and methodological guidance and coordination of all work on the admission and training of foreign citizens in secondary schools is carried out by the Ministry of Public Education of the Republic of Uzbekistan, in other educational institutions - by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education of the Republic of Uzbekistan.

II. Procedure, conditions for admission and types of training

6. Admission of foreign citizens to educational institutions of the Republic of Uzbekistan is carried out on the basis of:

- a) international treaties of the Republic of Uzbekistan;
- b) collective and individual agreements and contracts (including with foreign citizens who arrived in the republic on valid visas, regardless of the purpose of their arrival), which undergo a preliminary examination and registration in the manner established by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education and the Ministry of Public Education Republic of Uzbekistan.

7. Foreign citizens, if they wish, can receive:

- general secondary education;
- secondary special, vocational education;
- higher education;
- postgraduate education.

See previous edition.

8. Foreign citizens are admitted to educational institutions of the Republic of Uzbekistan on a paid-contract basis and in the manner established for citizens of the Republic of Uzbekistan, unless otherwise provided by law or international treaties of the Republic of Uzbekistan.

(paragraph 8 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated June 2, 2017 No. 347 - SZ RU, 2017, No. 23, Art. 472)



Comment by LexUz

Paragraph 8 was amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated April 4, 2022 No. 153. See. text in Uzbek .

9. The cost of education on a paid-contract basis in educational institutions of the Republic of Uzbekistan is established by the State Commission for Admission to Educational Institutions of the Republic of Uzbekistan on the basis of a proposal from the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education in agreement with the Ministry of Finance of the Republic of Uzbekistan and other ministries and departments that have educational institutions.

10. Foreign citizens who have an education corresponding to general secondary education are admitted to secondary specialized, vocational educational institutions.

11. Foreign citizens who have an education corresponding to general secondary or secondary specialized, vocational education may be admitted to higher educational institutions.



Comment by LexUz

Paragraph 11 was amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated June 20, 2019 No. 517. See. text in Uzbek .

See previous edition.

12. Foreign citizens are admitted to higher educational institutions based on the results of entrance tests. Foreign citizens from the countries of the Commonwealth of Independent States are admitted to the bachelor's program of higher educational institutions based on the results of an interview conducted in the manner established by the higher educational institution.

(paragraph one of paragraph 12 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated June 2, 2017 No. 347 - SZ RU, 2017, No. 23, Art. 472)



Comment by LexUz

Paragraph 12 was amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated June 20, 2019 No. 517. See. text in Uzbek .

See previous edition.

Permission for testing (interview) of foreign citizens in higher educational institutions is issued by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education of the Republic of Uzbekistan.

(paragraph two of paragraph 12 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated June 2, 2017 No. 347 - SZ RU, 2017, No. 23, Art. 472)

See previous edition.

The results of test tests (interviews) are considered by the State Commission for Admission to Educational Institutions of the Republic of Uzbekistan and are the basis for the decision by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education to enroll foreign citizens in a higher educational institution. Based on the decision of the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education of the Republic of Uzbekistan, higher educational institutions issue an appropriate enrollment order.

(paragraph three of paragraph 12 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated June 2, 2017 No. 347 - SZ RU, 2017, No. 23, Art. 472)

See previous edition.

13. Foreign citizens with an education corresponding to higher education can be admitted to the basic doctoral and doctoral studies of educational institutions of the Republic of Uzbekistan.

(paragraph 13 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated November 8, 2017 No. 898 - National Legislation Database, November 09, 2017, No. 09/17/898/0234)

Foreign citizens entering graduate school must submit an abstract prepared in accordance with the requirements established in the Republic of Uzbekistan, or an officially certified list of published works.

See previous edition.

14. The Ministry of Internal Affairs of the Republic of Uzbekistan, at the request of the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education of the Republic of Uzbekistan, in the prescribed manner ensures the issuance and extension of visas, as well as registration at the place of temporary residence and its extension of foreign citizens.

(paragraph 14 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated September 28, 2020 No. 593 - National Legislation Database, September 29, 2020, No. 09/20/593/1340)

15. After completing studies, foreign citizens are issued the relevant documents on education of the established form.

16. Foreign citizens may stay in the Republic of Uzbekistan for the period of study with family members and other relatives in cases provided for by agreements or contracts specified in paragraph 6 of these Regulations.

17. Foreign citizens arriving for study undergo a medical examination. The procedure for conducting a medical examination and a list of diseases, in the presence of which admission to educational institutions of the Republic of Uzbekistan is not allowed, is established by the Ministry of Health of the Republic of Uzbekistan.

III. List of documents and the order of their submission

18. Foreign citizens for admission to study at educational institutions of the Republic of Uzbekistan submit the following documents to the relevant educational institution:

application for admission to study;

See previous edition.

original documents on education, indicating the subjects studied and the grades (points) received on them in the exams;

(paragraph three of paragraph 18 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated December 20, 2017 No. 1001 - National Legislation Database, December 23, 2017, No. 10/17/1001/0447)

See previous edition.

an abstract or an officially certified list of published works (for applicants to basic doctoral studies);

(paragraph four of paragraph 18 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated November 8, 2017 No. 898 - National Legislation Database, November 09, 2017, No. 09/17/898/0234)

medical report on the state of health;

national passport (with a valid visa) or birth certificate;

6 photo cards 4 x 6 in size.

The procedure for submitting and reviewing documents is determined by the instructions approved by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education and the Ministry of Public Education of the Republic of Uzbekistan.

IV. preparatory education

See previous edition.

19. Foreign citizens who wish to enroll in higher and secondary special, professional educational institutions, basic doctoral studies, postgraduate studies, doctoral studies, who do not speak Uzbek or Russian, study at the relevant institutions determined by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education of the Republic of Uzbekistan. Foreign citizens who have studied

the Uzbek or Russian language outside the Republic of Uzbekistan are issued directions for admission to study after assessing language knowledge in the manner determined by the Ministry of Higher and Secondary Specialized Education of the Republic of Uzbekistan.

(paragraph 19 as amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated November 8, 2017 No. 898 - National Legislation Database, November 09, 2017, No. 09/17/898/0234)

20. Foreign citizens entering general education schools, if necessary, take a language training course at the place of study in the manner established by the Ministry of Public Education of the Republic of Uzbekistan.

21. Examinations are held at the end of language training. Foreign citizens who have successfully passed the exams are issued a certificate (certificate) of the established form and a referral to study. Foreign citizens who did not show the necessary general educational knowledge and ability to learn the language during the training are expelled without issuing a referral to study.

V. Rights and obligations of foreign citizens studying in the Republic of Uzbekistan

22. Foreign students are entitled to:

participation in the research work of departments, student scientific societies and circles;
use of libraries, sports complexes, clubs and cultural centers of educational institutions;
participation in organized activities.

23. Foreign students are required to:

observe the Constitution of the Republic of Uzbekistan and other legislative acts of the Republic of Uzbekistan, respect local customs and traditions, comply with the rules established in the republic for the stay and movement of foreign citizens;



Comment by LexUz

In the second paragraph of paragraph 23, a change was made to the resolution m of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated April 4, 2022 No. 153. See. text in Uzbek .

observe discipline, attend classes, perform all types of educational and production work provided for by curricula and programs, pass exams and tests on time;

comply with the internal regulations of the educational institution and student hostel;
follow the instructions and orders of the heads of the educational institution.

24. For academic failure, violation of discipline, internal regulations of an educational institution and student hostel, as well as for other reasons provided for by the regulatory legal acts of the Republic of Uzbekistan, administrative measures may be taken against foreign students, up to expulsion from an educational institution.

For violation of the rules of stay on the territory of the Republic of Uzbekistan, they are expelled from the republic in accordance with the established procedure.

If foreign citizens who arrived for study do not have the necessary funds, the costs of their expulsion from the Republic of Uzbekistan are borne by the relevant educational institutions.

25. Foreign citizens who have committed crimes on the territory of the Republic of Uzbekistan are held liable in accordance with the legislation of the Republic of Uzbekistan, unless otherwise provided by international treaties of the Republic of Uzbekistan.



Comment by LexUz

Paragraph 25 was amended by the Resolution of the Cabinet of Ministers of the Republic of Uzbekistan dated April 4, 2022 No. 153. See. text in Uzbek .

26. Foreign citizens who have completed their studies or have been expelled from educational institutions are required to leave the Republic of Uzbekistan within a month, with the exception of cases provided for by international treaties of the Republic of Uzbekistan, as well as collective and individual agreements and contracts.

27. The academic year in educational institutions begins on the second of September. The time of the beginning and end of vacations, their duration are determined in accordance with the curricula of a particular educational institution.

VI. The procedure for familiarizing foreign citizens with this Regulation

28. Foreign citizens who have expressed a desire to enroll in educational institutions of the Republic of Uzbekistan must be familiar with these Regulations and confirm in writing their obligations to fulfill its requirements.

(Collected Legislation of the Republic of Uzbekistan, 2008, No. 31-32, Art. 304; 2017, No. 23, Art. 472; National Database of Legislation, 09.11.2017, No. 09/17/898/0234, December 23, 2017, No. 10/17/1001/0447; September 29, 2020, No. 09/20/593/1340)

**ПОСТАНОВЛЕНИЕ
КАБИНЕТА МИНИСТРОВ РЕСПУБЛИКИ УЗБЕКИСТАН**

**О СОВЕРШЕНСТВОВАНИИ ПОРЯДКА ПРИЕМА И ОБУЧЕНИЯ ИНОСТРАННЫХ
ГРАЖДАН В ОБРАЗОВАТЕЛЬНЫХ УЧРЕЖДЕНИЯХ РЕСПУБЛИКИ УЗБЕКИСТАН**

В целях совершенствования системы приема и обучения иностранных граждан в образовательных учреждениях Республики Узбекистан, а также выполнения международных договоров Республики Узбекистан в сфере образования и науки Кабинет Министров постановляет:

1. Установить, что:

прием иностранных граждан в образовательные учреждения Республики Узбекистан осуществляется на основании международных договоров Республики Узбекистан, а также коллективных и индивидуальных договоров и контрактов (в том числе с иностранными гражданами, прибывшими в республику по действительным визам независимо от целей их приезда), которые проходят предварительную экспертизу и регистрацию в порядке, установленном Министерством высшего и среднего специального образования и Министерством народного образования Республики Узбекистан;

организация, учебно-методическое руководство и координация всех работ по приему и обучению иностранных граждан осуществляется в общеобразовательных школах — Министерством народного образования Республики Узбекистан, в других образовательных учреждениях — Министерством высшего и среднего специального образования Республики Узбекистан;

См. предыдущую редакцию.

иностранные граждане принимаются в образовательные учреждения Республики Узбекистан на платно-контрактной основе и в порядке, установленном для граждан Республики Узбекистан, если иное не предусмотрено законодательством или международными договорами Республики Узбекистан.

(абзац четвертый пункта 1 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 2 июня 2017 года № 347 — СЗ РУ, 2017 г., № 23, ст. 472)

2. Утвердить **Положение** о порядке приема и обучения иностранных граждан в образовательных учреждениях Республики Узбекистан согласно приложению.

3. Министерству высшего и среднего специального образования по согласованию с Министерством финансов Республики Узбекистан и другими министерствами и ведомствами, имеющими образовательные учреждения, в недельный срок внести на утверждение Государственной комиссии по приему в образовательные учреждения Республики Узбекистан размеры и порядок оплаты за обучение иностранных граждан в образовательных учреждениях Республики Узбекистан, предусмотрев на 2008/2009 учебный год размеры оплаты за обучение в высших учебных заведениях для иностранных граждан от 2 тыс. до 4 тыс. долларов США, с учетом реальных затрат на обучение.

4. Министерству высшего и среднего специального образования, Министерству народного образования Республики Узбекистан совместно с соответствующими министерствами и ведомствами:

в десятидневный срок внести необходимые изменения и дополнения в типовые договоры (контракты) по обучению иностранных граждан в образовательных учреждениях Республики Узбекистан;

установить постоянный контроль за работой на должном уровне языковых центров для иностранных граждан.

5. Признать утратившим силу **постановление** Кабинета Министров Республики Узбекистан от 24 мая 1994 г. № 266 «Об обучении иностранных граждан в Республике Узбекистан».

6. Министерству высшего и среднего специального образования совместно с Министерством юстиции Республики Узбекистан и другими заинтересованными министерствами и ведомствами в месячный срок внести в Кабинет Министров предложения об изменениях и дополнениях в законодательство, вытекающих из настоящего постановления.

7. Контроль за исполнением настоящего постановления возложить на заместителя Премьер-министра Республики Узбекистан Р.С. Касимова.

Премьер-министр Республики Узбекистан Ш. МИРЗИЯЕВ

г. Ташкент,
4 августа 2008 г.,
№ 169

ПРИЛОЖЕНИЕ

к постановлению Кабинета Министров от 4 августа 2008 г. № 169

ПОЛОЖЕНИЕ

о порядке приема и обучения иностранных граждан в образовательных учреждениях Республики Узбекистан

I. Общие положения

1. Настоящее Положение определяет порядок приема и обучения иностранных граждан в образовательных учреждениях Республики Узбекистан.

2. Прием и обучение иностранных граждан в образовательных учреждениях Республики Узбекистан осуществляется в соответствии с **Законом** «Об образовании», другими актами законодательства и настоящим Положением.



Комментарий LexUz

В пункт 2 внесено изменение постановлением Кабинета Министров Республики Узбекистан от 4 апреля 2022 года № 153. См. текст на узбекском языке.

3. Обучение иностранных граждан осуществляется в образовательных учреждениях, определяемых Министерством народного образования Республики Узбекистан — в части общеобразовательных школ, Министерством высшего и среднего специального образования Республики Узбекистан — в части других образовательных учреждений.

4. Обучение иностранных граждан в образовательных учреждениях Республики Узбекистан ведется на языках, предусмотренных образовательными программами соответствующих образовательных учреждений.

5. Организация, учебно-методическое руководство и координация всех работ по приему и обучению иностранных граждан в общеобразовательных школах осуществляется Министерством народного образования Республики Узбекистан, в других образовательных учреждениях — Министерством высшего и среднего специального образования Республики Узбекистан.

II. Порядок, условия приема и виды обучения

6. Прием иностранных граждан в образовательные учреждения Республики Узбекистан осуществляется на основании:

а) международных договоров Республики Узбекистан;

б) коллективных и индивидуальных договоров и контрактов (в том числе с иностранными гражданами, прибывшими в республику по действительным визам, независимо от целей их приезда), которые проходят предварительную экспертизу и регистрацию в порядке, установленном Министерством высшего и среднего специального образования и Министерством народного образования Республики Узбекистан.

7. Иностранные граждане по желанию могут получить:

общее среднее образование;

среднее специальное, профессиональное образование;

высшее образование;
послевузовское образование.

См. предыдущую редакцию.

8. Иностранные граждане принимаются в образовательные учреждения Республики Узбекистан на платно-контрактной основе и в порядке, установленном для граждан Республики Узбекистан, если иное не предусмотрено законодательством или международными договорами Республики Узбекистан.

(пункт 8 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 2 июня 2017 года № 347 — СЗ РУ, 2017 г., № 23, ст. 472)



Комментарий LexUz

В пункт 8 внесено изменение постановлением Кабинета Министров Республики Узбекистан от 4 апреля 2022 года № 153. См. текст на узбекском языке.

9. Стоимость обучения на платно-контрактной основе в образовательных учреждениях Республики Узбекистан устанавливается Государственной комиссией по приему в образовательные учреждения Республики Узбекистан на основании предложения Министерства высшего и среднего специального образования по согласованию с Министерством финансов Республики Узбекистан и другими министерствами и ведомствами, имеющими образовательные учреждения.

10. В средние специальные, профессиональные образовательные учреждения принимаются иностранные граждане, имеющие образование, соответствующее общему среднему образованию.

11. В высшие учебные заведения могут быть приняты иностранные граждане, имеющие образование, соответствующее общему среднему или среднему специальному, профессиональному образованию.



Комментарий LexUz

В пункт 11 внесено изменение постановлением Кабинета Министров Республики Узбекистан от 20 июня 2019 года № 517. См. текст на узбекском языке.

См. предыдущую редакцию.

12. Иностранные граждане принимаются в высшие учебные заведения по результатам вступительных тестов. Иностранные граждане из стран Содружества Независимых Государств принимаются в бакалавриат высших учебных заведений по результатам собеседования, проводимого в порядке, устанавливаемом высшим учебным заведением.

(абзац первый пункта 12 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 2 июня 2017 года № 347 — СЗ РУ, 2017 г., № 23, ст. 472)



Комментарий LexUz

В пункт 12 внесено изменение постановлением Кабинета Министров Республики Узбекистан от 20 июня 2019 года № 517. См. текст на узбекском языке.

См. предыдущую редакцию.

Разрешение к тестированию (собеседованию) иностранных граждан в высших учебных заведениях выдается Министерством высшего и среднего специального образования Республики Узбекистан.

(абзац второй пункта 12 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 2 июня 2017 года № 347 — СЗ РУ, 2017 г., № 23, ст. 472)

См. предыдущую редакцию.

Результаты тестовых испытаний (собеседования) рассматриваются Государственной комиссией по приему в образовательные учреждения Республики Узбекистан и являются основанием для принятия Министерством высшего и среднего специального образования решения для зачисления иностранных граждан в высшее учебное заведение. На основании

решения Министерства высшего и среднего специального образования Республики Узбекистан высшие учебные заведения издают соответствующий приказ о зачислении.

(абзац третий пункта 12 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 2 июня 2017 года № 347 — СЗ РУ, 2017 г., № 23, ст. 472)

См. предыдущую редакцию.

13. В базовую докторантуру и докторантуру образовательных учреждений Республики Узбекистан могут быть приняты иностранные граждане, имеющие образование, соответствующее высшему образованию.

(пункт 13 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 8 ноября 2017 года № 898 — Национальная база данных законодательства, 09.11.2017 г., № 09/17/898/0234)

Иностранные граждане, поступающие в аспирантуру, должны представить реферат, подготовленный в соответствии с установленными в Республике Узбекистан требованиями, или официально заверенный список опубликованных работ.

См. предыдущую редакцию.

14. Министерство внутренних дел Республики Узбекистан, по заявкам Министерства высшего и среднего специального образования Республики Узбекистан, в установленном порядке обеспечивает выдачу и продление виз, а также регистрацию по месту временного пребывания и её продление иностранных граждан.

(пункт 14 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 28 сентября 2020 года № 593 — Национальная база данных законодательства, 29.09.2020 г., № 09/20/593/1340)

15. После завершения учебы иностранным гражданам выдаются соответствующие документы об образовании установленного образца.

16. Иностранные граждане могут пребывать в Республике Узбекистан на период обучения с членами семьи и другими родственниками в случаях, предусмотренных договорами или контрактами, указанными в [пункте 6](#) настоящего Положения.

17. Прибывшие на учебу иностранные граждане проходят медицинское освидетельствование. Порядок проведения медицинского освидетельствования и перечень заболеваний, при наличии которых не допускается прием в образовательные учреждения Республики Узбекистан, устанавливается Министерством здравоохранения Республики Узбекистан.

III. Перечень документов и порядок их представления

18. Иностранные граждане для поступления на учебу в образовательные учреждения Республики Узбекистан представляют в соответствующее образовательное учреждение следующие документы:

заявление о приеме на учебу;

См. предыдущую редакцию.

оригиналы документов об образовании, с указанием изученных предметов и полученных по ним на экзаменах оценок (баллов);

(абзац третий пункта 18 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 20 декабря 2017 г. № 1001 — Национальная база данных законодательства, 23.12.2017 г., № 10/17/1001/0447)

См. предыдущую редакцию.

реферат или официально заверенный список опубликованных работ (для поступающих в базовую докторантуру);

(абзац четвертый пункта 18 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 8 ноября 2017 года № 898 — Национальная база данных законодательства, 09.11.2017 г., № 09/17/898/0234)

медицинское заключение о состоянии здоровья;

национальный паспорт (с действующей визой) или свидетельство о рождении;

6 фотокарточек размером 4 x 6.

Порядок представления и рассмотрения документов определяется инструкцией, утверждаемой Министерством высшего и среднего специального образования и Министерством народного образования Республики Узбекистан.

IV. Подготовительное обучение

См. предыдущую редакцию.

19. Иностранные граждане, желающие поступить на учебу в высшие и средние специальные, профессиональные образовательные учреждения, базовую докторантуру, адъюнктуру, докторантуру, не владеющие узбекским или русским языком, обучаются в соответствующих учреждениях, определяемых Министерством высшего и среднего специального образования Республики Узбекистан. Иностранным гражданам, изучившим узбекский или русский язык за пределами Республики Узбекистан, выдаются направления для поступления на учебу после оценки языковых знаний в порядке, определяемом Министерством высшего и среднего специального образования Республики Узбекистан.

(пункт 19 в редакции постановления Кабинета Министров Республики Узбекистан от 8 ноября 2017 года № 898 — Национальная база данных законодательства, 09.11.2017 г., № 09/17/898/0234)

20. Иностранные граждане, поступающие в общеобразовательные школы, при необходимости проходят курс языковой подготовки по месту учебы в порядке, устанавливаемом Министерством народного образования Республики Узбекистан.

21. По окончании языковой подготовки проводятся экзамены. Иностранным гражданам, успешно сдавшим экзамены, выдается удостоверение (сертификат) установленного образца и направление на учебу. Иностранные граждане, не показавшие во время обучения необходимых общеобразовательных знаний и способностей к изучению языка, отчисляются без выдачи направления на учебу.

V. Права и обязанности иностранных граждан, обучающихся в Республике Узбекистан

22. Иностранные учащиеся имеют право на:

участие в научно-исследовательской работе кафедр, студенческих научных обществах и кружках;

пользование библиотеками, спортивными комплексами, клубами и дворцами культуры образовательных учреждений;

участие в организованных видах отдыха.

23. Иностранные учащиеся обязаны:

соблюдать **Конституцию** Республики Узбекистан и другие акты законодательства Республики Узбекистан, с уважением относиться к местным обычаям и традициям, выполнять установленные в республике правила пребывания и передвижения иностранных граждан;



Комментарий LexUz

В абзац второй пункта 23 внесено изменение постановлением Кабинета Министров Республики Узбекистан от 4 апреля 2022 года № 153. См. текст на узбекском языке.

соблюдать дисциплину, посещать занятия, выполнять все виды учебной и производственной работы, предусмотренной учебными планами и программами, в установленные сроки сдавать экзамены и зачеты;

выполнять правила внутреннего распорядка образовательного учреждения и студенческого общежития;

исполнять указания и распоряжения руководителей образовательного учреждения.

24. За академическую неуспеваемость, нарушение дисциплины, правил внутреннего распорядка образовательного учреждения и студенческого общежития, а также по другим причинам, предусмотренным нормативно-правовыми актами Республики Узбекистан, в отношении иностранных учащихся могут быть приняты административные меры, вплоть до отчисления из образовательного учреждения.

За нарушение правил пребывания на территории Республики Узбекистан они выдворяются за пределы республики в установленном порядке.

При отсутствии у иностранных граждан, прибывших для учебы, необходимых средств, расходы по их выдворению из Республики Узбекистан несут соответствующие образовательные учреждения.

25. Иностранные граждане, совершившие преступления на территории Республики Узбекистан, привлекаются к ответственности в соответствии с законодательством Республики Узбекистан, если иное не предусмотрено международными договорами Республики Узбекистан.



Комментарий LexUz

В пункт 25 внесено изменение постановлением Кабинета Министров Республики Узбекистан от 4 апреля 2022 года № 153. См. текст на [узбекском языке](#).

26. Иностранные граждане, завершившие обучение или отчисленные из образовательных учреждений, в месячный срок обязаны выехать из Республики Узбекистан, за исключением случаев, предусмотренных международными договорами Республики Узбекистан, а также коллективными и индивидуальными договорами и контрактами.

27. Учебный год в образовательных учреждениях начинается со второго сентября. Время начала и окончания каникул, их длительность определяются в соответствии с учебными планами конкретного образовательного учреждения.

VI. Порядок ознакомления иностранных граждан с настоящим Положением

28. Иностранные граждане, изъявившие желание поступить на обучение в образовательные учреждения Республики Узбекистан, должны быть ознакомлены с настоящим Положением и письменно подтвердить свои обязательства о выполнении его требований.

(Собрание законодательства Республики Узбекистан, 2008 г., № 31-32, ст. 304; 2017 г., № 23, ст. 472; Национальная база данных законодательства, 09.11.2017 г., № 09/17/898/0234, 23.12.2017 г., № 10/17/1001/0447; 29.09.2020 г., № 09/20/593/1340)